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گروه سیاســی - هدیه گل محمدی: این نقص در 
مذاکرات هســته ای در یک سال گذشــته وجود داشته که 
از طرف مقامات ایرانی توضیح یا اطلاع رســانی موثری در 
این خصوص صورت نمی گرفت. در غیاب این اطلاع رسانی، 
منابع خبری رســانه ها و مردمی که بــا نگرانی مذاکرات را 
دنبال می کردند یا اظهار نظرهای غیر رســمی داخلی بود 
که عموما به نظر می رســید بیشــتر تحلیل است تا خبر، و 
یا اخبار منتشــره از طرف های خارجی در ایران هم منتشر 
می شد. اولیانوف مذاکره کننده روس شاید موفق ترین فرد 
بود که در این فضا توانست خود را با توئیت های گاه و بیگاه 

به مردم هم بشناساند. 
در چنین وضعیت اطلاع رسانی ، یکی از مسائلی که در 
فضای مجازی و افکار عمومی به عنوان یکی از شــرط های 
ایران برای توافق مطرح بود، خروج نام ســپاه پاســداران از 
لیست تحریم های آمریکا بود. عنوان می شد که این شرط در 
دوره تیم سابق مذارکه کننده با هدایت عباس عراقچی حل 
شــده بود اما با وقفه در مذاکرات و شروع مجدد با تیم علی 
باقری بار دیگر این موضوع باعث اختلاف شده است. هر چه 
بود، حالا در روزهایی که ایران به پیشــنهاد اروپا پاسخ داده 
و به نظر می رسد که توافق بیش از پیش در دسترس است، 
بازهم در خبرهای خارجی گفته شــد که ایران از خواسته 
خود درباره حذف نام سپاه از لیست تحریم های آمریکا دست 
کشیده است. هفته گذشته سی ان ان در یکی از بخش های 
خبری خود اعلام رد که یک مقام ارشد دولت آمریکا گفته 
است ایران رسماً از یک تقاضای کلیدی و خط قرمزی خود 
که نقطه ی اختلاف بزرگی در مذاکرات بود، صرف نظر کرده 

است.
در این خبر که یک روز پس از پاسخ ایران به پیش نویس 
اتحادیه اروپا برای احیای برجام  منتشــر شد، این تقاضای 
ایران، حذف ســپاه پاســداران از فهرســت ســازمان های 

تروریســتی خارجی وزارت امور خارجه آمریکا عنوان شد. 
این مقام آمریکایی با اشــاره به اینکه ایالات متحده مکرراً 
و به طور مداوم این درخواست را رد کرده، گفت: در نسخه 
فعلی متن، آنچه آن ها مطالبه می کردند، کنار گذاشته شده 
است؛ بنابراین اگر به توافق نزدیک تر هستیم، به همین دلیل 
است. این مقام آمریکایی همچنین گفت که  رئیس جمهور 
کشــورش، جو بایدن، قاطعانه و ثابت قدم بوده است که نام 

سپاه پاسداران ایران از لیست تروریسم حذف نشود.«
اگرچه در ماه های گذشــته در ایران ، سخن چندانی در 
این خصوص گفته نمی شــد اما پس از این ادعای مقامات 
غربی، خوشــبختانه در روزهای اخیــر توضیحاتی در این 
خصوص داده شــده اســت. محمــد مرندی، مشــاور تیم 

مذاکره کننده ایران در مذاکرات وین، در واکنش به گزارش 
شبکه سی ان ان در صفحه توییترش نوشت: من بارها در چند 
ماه اخیر گفته ام خارج کردن نام ســپاه پاسداران از لیست 
سازمان های تروریستی خارجی آمریکا هیچ وقت پیش شرط  
یا درخواســتی کلیدی نبوده است. ایران هم سنتکام را در 
لیســت ]گروه های[ تروریســتی اش نگاه خواهد داشت. اما 
اگــر آمریکا لازم می داند چنین چیــزی بگوید تا  به توافق 

مقبولیت بخشد، به خودشان ارتباط دارد.
عبدالله حاجی صادقی نماینده ولی فقیه در ســپاه نیز در 
گفتگویی اعلام کرد: من و شــما و بســیاری می دانیم که 
مشــکل آمریکایی ها با ما درباره این موضوع نیست که آیا 
سپاه از لیست گروه های تروریســتی حذف بشود یا خیر؟ 

نه. این را بدانند این برای سپاه افتخار است که آمریکایی ها 
با او دشــمنی کنند. اگر روزی آمریکایی ها با سپاه دشمنی 
نداشتند باید در حقانیت سپاه شک کنیم، آن ها یک مسائل 
دیگری دارند به تعبیر قرآن و رهبر انقلاب از ما می خواهند 
تا از اصول انقلاب خود دست برداریم. وی تصریح کرد: سپاه 
از اول گفتــه بود که ما را به مذاکــرات خود گره نزنید، ما 
متعلق به نظام، انقلاب و ملت هســتیم و جغرافیای ما نیز 
انقلاب اسلامی است و اگر لازم باشد در عراق، سوریه، یمن و 
هرکجای دیگر کمک مشاوره ای مورد درخواست باشد، انجام 
خواهیم داد و از ارزش های اســلامی و انسانی دفاع خواهیم 
کرد، لذا ما را به مذاکرات گره نزنید. البته دوستان تحت این 
عنوان که ممکن است خود سپاه پاسداران چنین چیزی را 
مطالبه نکنــد، اما برای نظام ما این اهمیت دارد که چگونه 
یک دشــمن جرات می کند نیروی مسلح کشور دیگری را 
تحریم کند. آن ها این مسئله را به عنوان عرق ملی و انقلابی 
مطالبه کردند، اما اینکه بخواهند مذاکرات را به ســپاه گره 

بزنند، این گونه نیست.
علی رغم این توضیحات روز گذشته معاون سیاسی دفتر 
رئیس جمهور روایت متفاوتی از این موضوع داشت. محمد 
جمشیدی در توییتر نوشت: خارج کردن سپاه از لیست ترور 
)نه تحریم( پیشــنهاد آمریکا به دولت قبــل بود تا ایران را 
وادار به پذیرش مذاکرات منطقه ای و موشکی کند. آمریکا 
می گفت بدون مذاکره منطقه ای و موشــکی، بازگشت به 
توافق ۲۰۱۵ نیز غیرممکن اســت. تیم آقای رئیســی این 
خواســته را رد کرد. آمریکا بار دیگر پیشنهاد داد که سپاه 
از فهرست تروریسم خارج شود و در عوض آن، ایران قاتلین 
حاج قاسم را فراموش کند. ایران گفت »نه«. آمریکا سه بار 
دیگر پیشنهادهایی برای امنیت نیروهایش داد. ایران همه 
را رد کرد و آمریکا نهایتا پا پس کشــید. حالا چه کســی 

امتیاز داده؟

آیا ادعای واشنگتن درباره عقب نشینی ایران در مذاکرات واقعی است؟

سه روایت درباره »خروج سپاه از لیست آمریکا«

رئیس جمهور با تاکید بر اینکــه امروز اگر می خواهیم 
در خط امــام)ره( حرکت کنیم، مفســر این خط رهبری 
معظم انقلاب اسلامی اســت، تصریح کرد: امام)ره( اجرای 
عدالت را اصل می دانســت و لذا همه باید مشــی عادلانه 
را مــورد توجه قرار دهیم و بــه خودمان و به مجموعه مان 
اجازه ندهیم که کوچکترین تخطی از عدالت بشود چرا که 
آنچه مردم می پسندند، همین است. به گزارش ایسنا، سید 
ابراهیم رئیسی صبح سه شــنبه پس از زیارت مرقد مطهر 
امام خمینی)ره( و تجدید میثاق با آرمان های امام و انقلاب 
اســلامی، یاد شهیدان به ویژه شهید رجایی و شهید باهنر 
را گرامی داشــت و گفت: حضور اعضــای دولت در روز اول 
هفته دولــت در مرقد نورانی امــام بزرگوارمان این پیام را 
دارد که دولت میثاق با امام راحل را میثاق با همه خوبی ها 

و ارزش ها می داند.
رئیــس جمهور با بیان اینکه امــام )ره( عبد صالح خدا 
بود و دل در گرو خداوند متعال داشــت، افزود: تمام وجود 
امام)ره( صرف خدمت به مردم بود لذا عهد و پیمان و میثاق 
با ایشــان، میثاق و عهد با همه خوبی ها و ارزش ها است. از 
روح بلند امام )ره( کمک بخواهیم و مدد بجوییم که به اذن 
پروردگار، روح بلند ایشان و ارواح مطهر شهیدان، دولت را 
مدد کنند تا بتواند خدمتگزار مردم باشد چرا که خدمت به 
مردم بهترین زمینه قرب بــه پروردگار متعال بعد از انجام 

فرائض است.
رئیسی با اشاره به این تعبیر امام رضا )ع( که هیچ امری 
مثل خدمت به مــردم زمینه قرب و نزدیکــی به خداوند 
متعال را فراهــم نمی کند و امروز این زمینه برای ما وجود 
دارد، اظهار داشت: امروز در این کره خاکی خیلی ها مدعی 
خدمت به مردم هســتند. حتی اگر از کسانی که در کشور 
بیگانه ای حضور دارند، ســوال شــود اینجــا چه می کنید، 
می گویند آمدیم به مردم خدمت کنیم، اما حقیقت آن است 
آنچه این مدعیــان انجام می دهند، یک خدمت منفعت گرا 

است.
رئیس جمهور ادامه داد: این مدعیان برای نفع خودشان 
خدمت می کنند و اگر مورد سوال قرار بگیرند هم می گویند 
که دنبال نفع خودمان هســتیم. این یک نگاه ماتریالیستی 
یــا مادی گرایانه به خدمت اســت. می گوینــد هیچ کاری 
نمی کنیم و قدمی برنمی داریــم الا اینکه به نفع خودمان، 
حزب مان و جریان مان باشــد. رئیسی نوع دیگر خدمت را 
خدمت از ســر نوع دوستی دانست که از سر دلسوزی انجام 
می شود و تصریح کرد: کسانی که از سر نوع دوستی خدمت 
می کنند در عالم بسیارند. این نوع از خدمت نیز برگرفته از 

نگاه اومانیستی، انسان مدارانه و انسان محوری است.
رئیس جمهــور با بیان اینکه آن نــوع خدمتی که امام 
)ره( به ما آموختند، خدمت برای خدا اســت، خاطرنشــان 

کرد: در این نــگاه برای تمام اقداماتی که انجام و گام هایی 
که برداشــته می شود، نباید نســبت به احدی منت داشت 
چرا که ایــن نوع خدمت فقط باید برای خدا انجام شــود 
تــا قیمت پیدا کند. این امر مهــم، آموخته امام به مردم و 
دولتمردان ایران اسلامی اســت و امروز به عنوان میثاق با 
امام)ره( پیمان می بندیم که خدمت مان برای خدا باشد، چرا 
که وقتی خدمت برای خدا باشــد در هیچ مقطعی احساس 
خسران به انسان دست نمی دهد، بلکه به انسان انگیزه و به 

خدمت او برکت می دهد.
رئیســی با تاکید بر اینکه این نگاه امام )ره( تشریفاتی 
نبــود، گفت: امــام )ره( در پرتو خداباوری، مــردم را باور 
داشــت و جلب رضای آنان را زمینه قرب پروردگار متعال 
می دانست. بر همین اساس دولت مردمی سرلوحه کار خود 
را توجه به مردم، باور به مردم و مردمی اداره کردن کشــور 
می داند و حقیقتاً بــه میدان دادن و اعتماد کردن به مردم 
و به خصوص جوانان باور وثیق دارد و آن را عمل به ســیره 
امام راحل می داند. رئیس جمهور با اشاره به اینکه امام )ره( 
در دفــاع مقدس به مردم و جوان هــا اعتماد کردند، افزود: 
اعتماد ایشــان به مردم و جوانان موجب شد که هم انقلاب 
به پیروزی برســد و هم انقلاب و نظام اسلامی تثبیت شود 
لذا باید توجه عملی امام راحل به مردم و جوانان را سرلوحه 
کار خود قرار دهیم. رئیســی نکته مهم دیگر در ســیره و 
آموزه هــای امام )ره( را اجرای عدالــت عنوان کرد و اظهار 

داشت: دولت مردمی پیمان با امام را برای اجرای این اصل 
هم بسیار مهم می داند. امام )ره( عمیقاً اعتقاد داشتند دین 
برای اجرا کردن عدالت اســت؛ چه در زمان حضور مقدس 
معصوم )ع( چه در زمانی که معصوم غایب اســت باید دین 

و عدالت اجرا شود.
رئیــس جمهور این نکته مهم را وجهــه تمایز و تفاوت 
امام راحل و برخی دیگر از دین شناســان برشمرد و تصریح 
کرد: تفاوت امام )ره( این بود که معتقد بودند انسان معاصر 
باید در متن جامعــه به دین عمل کند و تلاش حکومت و 
دولتمردان هم بر این اصل استوار باشد که باید و نباید دین 
را تحقق ببخشــند. رئیســی با بیان اینکه پیمان دوم ما با 
امام راحل این اســت که همچون ایشان، دین را نسخه ای 
نجات بخش و سعادت آفرین برای جامعه بشری می دانیم که 
باید در جامعه اجرایی و عملیاتی شــود، خاطرنشــان کرد: 
برخی معتقدند که این امری دســت نایافتنی است، اما باور 
ما این اســت که اگر اینگونه بود ائمه خود را الگو و اســوه 
جامعــه معرفی نکرده و به ما توصیه نمی کردند که به آنان 
اقتدا کنیم. ائمه توکل، ایمان به خدا، صبر، ایستادگی در راه 
هدف، دشمن شناسی و دشمن ستیزی را به ما آموختند که 

اینها اموری دست یافتنی هستند.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه چهره ای مثل حاج قاسم 
ســلیمانی هم در این مســیر حرکت می کند و مورد توجه 
مردم قرار می گیرد، گفت: به همین دلیل است که به تعبیر 

مقام معظم رهبری شــهید سلیمانی یک مکتب محسوب 
می شود. 

مکتب او در امتداد مکتب عاشورا و در امتداد مکتب امام 
رضوان الله تعالی علیه است، اما خودش می شود یک مکتب 

که باید به روش او نگاه کرد و او را الگو قرار داد.
رئیســی نکته مهم و محوری در این مســأله را اجرای 
عدالت دانســت و افزود: امام در آموخته ها و کتاب هایشان 
بعد از پیروزی انقلاب اســلامی، همواره مــردم را تاکید و 
دعوت بــه این می کردند که می توان عدالــت را اجرا کرد. 
همچنین به مجلس شــورای اســلامی برای وضع قوانین 
عادلانه، به قضات بــرای داوری عادلانه و به مجریان برای 

اجرای عادلانه قوانین تاکیدات جدی داشتند.
رئیس جمهور اظهار داشــت: امــام راحل همواره تاکید 
داشتند که این انسان های عادل هستند که می توانند عدالت 
را اجرا کنند و لذا همواره تأکید به گزینش افرادی داشتند 
که دارای صفات عالی انســانی و به خصوص صفت عدالت 
باشــند. اجرای عدالت در جامعه امر بســیار مهمی است و 
لذا امروز باید همه دولتمردان به تأسی از امام بزرگوارمان و 
رهبر فرزانه انقلاب اسلامی که بهترین مفسر و مبین خط 

امام )ره( در جامعه هستند، در این زمینه تلاش کنند.
رئیســی با تاکید بر اینکه امروز اگر می خواهیم در خط 
امام حرکت کنیم، مفســر این خــط رهبری معظم انقلاب 
اسلامی است، تصریح کرد: همه باید مشی عادلانه را مورد 
توجه قرار دهیم و به خودمان و به مجموعه مان اجازه ندهیم 
که کوچکترین تخطی از عدالت بشــود چرا که آنچه مردم 
می پسندند، همین اســت. رئیس جمهور با اظهارامیدواری 
نسبت به اینکه در هفته دولت توجه به خدا، مردم و توجه 
به اصل بســیار مهم و نجات بخــش عدالت مد نظر و مورد 
توجه و سرلوحه کار همه دولتمردان قرار گیرد، خاطرنشان 
کرد: اگر در این مســیر گام برداشته شود، تردید نداریم که 
روح مطهر امام راحل و ارواح مطهر شــهیدان مدد خواهند 
کرد که بتوانیم در این مسیر توفیق پیدا کنیم و این همان 
چیزی است که رضای حق و اعتماد مردم را افزون می کند.

رئیســی اعتماد مردم را سرمایه بزرگی دانست و با بیان 
اینکه اینجــا در کنار مرقد امــام )ره( بخاطر اعتماد مردم 
خداوند متعال را شــاکر هســتیم، گفت: اعتمــاد مردم به 
دولت یکی از نعمت های خدا و ســرمایه بزرگی اســت که 
همواره باید پاس داشــته شــده و روز به روز افزون شــود. 
شــکر این نعمت، خدمتگزاری خالصانه به مردم است که 
سرمایه اجتماعی کشــور، نظام و دولت را افزایش می دهد 
و امیدواریــم خداوند متعال این ســرمایه عظیم را برای ما 

همواره حفظ کند و ارتقاء ببخشد.
رئیس جمهور در پایان از همه دست اندرکاران برگزاری 

این مراسم و نیز یادگار امام خمینی )ره( قدردانی کرد.

رئیــس قوه قضائیــه گفت: امــروز همگان نــه تنها بر 
اقتدار نظامی و بازدارندگی کشــور ما معترف هستند بلکه 
پیشرفت های نظامی و دفاعی ما از محاسبه دشمنان اصلی 

نظام جمهوری اسلامی نیز خارج شده است.
به گزارش قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای به مناســبت روز صنعت دفاعی، به مدت ۲ ساعت از 
نمایشگاه دســتاوردهای وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مســلح با عنوان »صنعت دفاعی، دانش بنیان، اقتدارآفرین« 
بازدید به عمل آورد و از نزدیک با توانمندی های حوزه دفاعی 
کشــور آشنا شد. دستاوردهای موجود در این نمایشگاه، در 
سه بخش »سامانه های پدافند هوایی و جنگ الکترونیک«، 
»دســتاوردهای دو سال اخیر وزارت دفاع در حوزه های رزم 

موشکی، رزم هوایی، رزم دریایی و رزم زمینی« و همچنین 
»سرریز فناوری های دفاعی جهت رفع گلوگاه های صنعتی 

کشور« به نمایش درآمده بود.
محســنی اژه ای در جریان بازدید از بخش های مختلف 
نمایشــگاه روز صنعت دفاعی، طی ســخنانی با اشــاره به 
دســتاوردها و توانمندی های ارزشــمند نیروهای مســلح 
جمهــوری اســلامی و وزارت دفــاع، این دســتاوردها و 
توانمندی ها را غرورآفرین دانست و اظهار کرد: پیشرفت های 
نظام و کشــور در حوزه صنایع دفاعی بواســطه تلاش ها و 
مجاهدت هــای فعالان این حــوزه در بخش های مختلف از 
جملــه وزارت دفاع، نه تنها با چهــار دهه پیش که حتی با 
چهار سال پیش هم قابل مقایســه نیست و این امر بیانگر 

توســعه روزافزون صنایع دفاعی کشــور اســت. رئیس قوه 
قضائیه تصریح کرد: محصولات و دستاوردهای صنایع دفاعی 
کشــور حقیقتاً شگرف و قابل اعتنا اســت و پیشرفت های 
صورت گرفته در این حوزه علاوه بر به ارمغان آوردن قدرت 
بازدارندگی برای کشور و نظام، منجر به تزریق حس اعتماد 
به نفس در جامعه و بالاخص میان جوانان و ایجاد و گسترش 

روحیه خودباوری و غلبه بر مشکلات و موانع شده است.
رئیس دســتگاه قضــا با اشــاره به ناتوانی دشــمن در 
پیاده ســازی اغراض شــیطانی و تجاوزکارانه خود در قبال 
ایران اسلامی بواسطه اقتدار نظامی و بازدارنده کشور، بیان 
داشت: در یک مقطعی دشمن تصور می کرد که در کمترین 
زمان می تواند بر کشــور ما مسلط شود؛ اما امروز همگان نه 

تنها بر اقتدار نظامی و بازدارندگی کشور ما معترف هستند 
بلکه پیشــرفت های نظامی و دفاعی ما از محاسبه دشمنان 
اصلی نظام جمهوری اسلامی نیز خارج شده است. رئیس قوه 
قضائیه با اشاره به اهمیت اصل بومی بودن تجهیزات نظامی 
و دفاعی کشور، گفت: امروز ما در عرصه تجهیزات نظامی و 
دفاعی دارای مهندسی و دانش بومی هستیم، به گونه ای که 
دشــمن حتی در صورت ضربه زدن، نمی تواند این دانش و 
مهندســی را در کشور ما از بین ببرد و این نکته بسیار حائز 
اهمیتی می باشــد. محسنی اژه ای در پایان خاطرنشان کرد: 
قــوه قضائیه این آمادگی را دارد به مجموعه وزارت دفاع در 
حوزه مسائل حقوقی مرتبط با این وزارتخانه در چهارچوب 

ضوابط و مقررات قانونی یاری رساند.

رئیــس دیوان عالی کشــور گفــت: ورودی پرونده های 
غیرفرجامی در دیوان عالی کشــور بســیار بالا است و این 
موضوع موجب شــده است وقت رســیدگی به پرونده های 

فرجامی طولانی شود.
به گزارش روابط عمومی دیوان عالی کشور، جلسه وحدت 
رویه قضایی هیأت عمومی سه شنبه با حضور حجت الاسلام 
والمسلمین مرتضوی مقدم رئیس و قضات عالی رتبه دیوان 
عالی کشور و با حضور حجت الاسلام والمسلمین منتظری 
دادســتان کل کشور و حجت الاســلام والمسلمین مصدق 

معاون اول قوه قضائیه برگزار شد.
در این جلســه مرتضوی مقدم تصریح کرد: در جلســه 
مسئولان عالی قضایی بارها بیان کرده ام، ورودی پرونده های 
غیرفرجامی در دیوان عالی کشــور بســیار بالا است و این 
موضوع موجب شــده است وقت رســیدگی به پرونده های 

فرجامی طولانی شود.
وی افــزود: متأســفانه بخــش زیادی از وقــت قضات 

دیوان عالی کشــور، صرف رســیدگی به پرونده هایی مثل 
حل اختلاف، احاله و اعاده دادرســی می شــود در حالی که 
رسیدگی به پرونده  های فرجامی اهمیت بسزایی دارد و باید 

مورد توجه قرار گیرد.
مرتضــوی مقدم رئیس دیوان عالی کشــور ضمن اظهار 
نگرانی از آمار بالای پرونده های غیرفرجامی و فشار مضاعف 
به همکاران قضایی گفت: پیشــنهاد اصلاحاتی به معاونت 
حقوقی قوه قضائیه در برخی مواد قانونی را ارائه داده ایم، ان 
شــاءالله تدابیر ویژه ای در این خصوص اندیشیده شود و هر 
چه سریعتر در این زمینه تصمیم گیری شود تا فشار کاری 

که بر دوش قضات دیوان قرار دارد کاهش یابد.
در ادامــه تعدادی از قضات دیوان عالی کشــور به بیان 
نقطه نظراتی پیرامون لزوم آســیب  شناســی در خصوص 
افزایش وارده ها، اعاده دادرسی، اجرای احکام، قضازدایی و... 

پرداختند و بر ساماندهی اعاده دادرسی تاکید کردند.
در ادامه جلســه صدقی معاون نظارت و بازرسی دیوان 

عالی کشور با بیان اینکه قوه قضائیه یعنی دادگاه و در رأس 
آن دیوان عالی کشور است، گفت: مشکل دیوان عالی کشور 
برای ارتقای کارآمدی اصلاح برخی مواد قانونی است اما این 

موضوع همچنان بلاتکلیف مانده است.
وی در ادامــه بر لــزوم رفع مشــکلات در زمینه جذب 
نیروی انســانی در دیوان عالی کشــور تاکید و اظهار کرد: 
انتظار می رود تدابیری در این خصوص اندیشیده شود و در 
زمینه مسائل مالی و اداری کارگروهی با حضور معاون مالی 

و پشتیبانی و معاونت منابع انسانی تشکیل شود.
معاون اول دستگاه قضا در ارتباط با مشکلات مطرح شده 
در خصوص مشکلات معیشــتی همکاران قضایی و اداری 
گفت: یکی از دلایل به نتیجه نرســیدن مبحث ساماندهی 
حقوق و پرداختی ها، شایعات غیرواقعی است که در فضای 

مجازی در خصوص افزایش حقوق قضات منتشر می  شود.
وی در ارتبــاط با موضوع کســورات و معوقات که یکی 
از قضات به آن اشــاره کرد، ادامه داد: در تلاشیم جلسه ای 

با معاونت مالی برگزار شــود و نمایندگانی از قضات در این 
جلسه شرکت و نظرات خود را ارائه دهند.

 مصدق اظهار کرد: مطالبی که قضات محترم دیوان عالی 
کشور در این جلسه بیان کردند یادداشت کردم و ان شاء الله 

با ریاست قوه قضائیه در میان خواهم گذاشت.
محمدجعفر منتظری دادســتان کل کشــور نیز در این 
جلسه ضمن تسلیت به مناسبت شهادت امام سجاد )ع( پیام 
آور عاشورا اظهار کرد: از اینکه توفیق مستمر حضور در جمع 
قضات عالی رتبه دیوان عالی کشور و جلسات هیأت عمومی 
را ندارم پوزش می طلبم و این قصور به دلیل مسئولیت های 

زیادی است که به عهده دارم.
دادستان کل کشور  تصریح کرد: در این جلسه مطالب و 
استدلال های قضات را شاهد بودم و حقیقتاً از مباحث مطرح 

شده استفاده کردم.
 منتظری در پایان اســتدلال حقوقی خــود را پیرامون 

موضوع جلسه و رأی وحدت رویه اعلام کرد.

تجدید میثاق رئیس جمهور و اعضای هیات دولت با بنیانگذار انقلاب اسلامی

باید مشی عادلانه را مورد توجه قرار دهیم

محسنی اژه ای: 

پیشرفت های صنایع دفاعی ما با چهار سال پیش هم قابل مقایسه نیست

رئیس دیوان عالی کشور:
ورودی پرونده های غیرفرجامی در دیوان عالی کشور بسیار بالا است

رسانه ای شدن زندگی روزمره ما
یوسف بهمن آبادی

رسانه ای شدن به عنوان بعدی گریز ناپذیر از زندگی انسان همچون مغز و 
قلب برای بدن مطرح شده است. 

ظهور این پدیده طی ســه دهه اخیر - که رســانه ها در بســتر اینترنت به 
صورت ارزان و قابل دســترس برای همه رخ داده - و با شدتی هر چه تمام تر 

وارد زندگی همه ما شده اند. 
بله، این واقعیتی اســت که همه ما، رســانه ای شــده ایم. چــه بخواهیم و 
چه نخواهیم. اصلا رســانه بخشی از زندگی ما شــده است. نه اینکه خودمان 
بخواهیم، بلکه در بسیاری موارد، ناخودخواسته در این فضا قرار گرفته ایم. مثلا 
همین بانک ها را در نظر بگیریم، بخشی از خدمات بانکی، دیگر حضوری ارائه 
نمی شود و ما باید از طریق اینترنت، کارهایی همچون پرداخت قبوض انرژی، 
انتقــال وجه و ... را انجام دهیم. بانک ها همه جا و همه زمان، با ما نیســتند 
و نمی توانیم وارد فضای فیزیکی آنها شــویم، اما در فضای رســانه ای شدن و 
اینترنــت، هر زمان و هر جا بخواهیم، می توانیم بخشــی از نیازهای روزمره و 

البته مهم - که از نظر تبادل مالی پیش می آید- انجام دهیم.
 بحث خوب و بد این فرآیند مطرح نیســت چون بخشــی از وجود ما شده 
هر چند که مزایای زیادی هم برایمان دارد. ظهور مفهوم رســانه ای شدن از 
نظر بســیاری از جامعه شناســان، به دهه های اخیر مربوط است در حالی که 
انواع رســانه از دوره های بســیار قدیم بوده است. به عنوان مثال، کتاب تاریخ 
بس طولانی در زندگی انســان ها دارد یا نه، خیلی هم دور نشــویم و به مهم 
تر از این رســانه – از نظر دسترسی، همه گیری و نوین بودن- یعنی رادیو و 

تلویزیون اشاره کنیم.
این رســانه ها به تدریج از ۱9۲۰ به بعد پدیــد آمده اند، اما باز هم مفهوم 
رسانه ای شــدن در این دوره ها شکل نگرفته است. پس باید اتفاق دیگری در 
کنار رســانه رخ داده باشــد که رسانه ای شدن شــکل گیرد و آن، دسترسی 
پذیری فراوان در کنار فضای دموکراتیک جوامع است. چرا که در حال حاضر، 

برخی کشورها به رغم داشتن رسانه، هنوز رسانه ای نشده اند.
اما این بســتر رسانه ای شــدن، چگونه زمینه مصرفی شدن را فراهم کرده 
است؟ مواردی همچون حذف بعُد زمان و مکان در انتشار محتوا و پیام، حذف 
حضور در بخش های اجتماعی، ادغام با فعالیت های انســانی و انطباق انسان با 

ارزش ها و روال های رسانه ای، به این امر کمک کرده است. 
اندیشمندان مطالعات فرهنگی در ۲ طیف خوش بینانه و بدبینانه به موضوع 
رســانه و مصرف می نگرند. جان فیسک، با دیدگاه خوشبینانه معتقد است که 
رسانه گرچه پیام های دیدگاه های جریان مسلط و گردانندگان رسانه را مطرح 
می کند، اما مخاطب منفعل و دارای ذهن بســته نیســت بلکه فعال بوده و با 
نگرش خود، اقدام به رمزگشــایی پیام های رسانه ای کرده و آنچه را مورد نظر 
خود است اســتخراج می کند. حتی اگر هم از یک برنامه تلویزیونی لذت برد، 
معنای درک شده در تقابل با رمزگذاری های سازنده پیام است. البته به اعتقاد 

جان فیسک، این رسانه برای جلب مخاطب باید عامه پسند باشد.
بــه گفته این اندیشــمند ارتباطــی، هر پیامی چند معنــا در خود دارد و 
مخاطب در برابر معنای مورد نظر سازندگان مقاومت کرده و خود معنای مورد 

نظر را رمزگشایی می کند. 
اما بودریار با نگاهی بدبینانه به این حوزه، معتقد اســت که رسانه ای شدن 
موجب شــده تا فراواقعیتی شکل گیرد و در این حیطه، واقعیت و خیال، علم 
و هنر، فناوری و آدم دچار فروپاشــی شده است. در واقع، بودریار این روند را 
به عنوان جزئی تقلیل ناپذیر از زندگی انســان امروزی تلقی می کند که البته 
ارزش های دموکراتی، اقتصاد آزاد و سرمایه داری، به گسترش این روند کمک 

کرده است.
»وانمایی«، واژه ایست مورد نظر بودریار که از آن به عنوان رویکرد رسانه ها 
نام می برد و معتقد است که پیام های رسانه ای، واقعیت نیستند، وانموده اند و 
از واقعیت مستقل اند. همان طور که در جنگ خلیج فارس و جنگ عراق، آنچه 
تعیین کننده بود اخباری بود که رسانه ها ساختند و نه خودِ اتفاقاتی همچون 

آتش سوزی ها، کشته شدن ها و.... .
از نگاه زیگموند باومن، جامعه شناس، ظهور اخلاق مصرفی در بستر رسانه 
موجب شــده تا ســرعت و شــتاب اجتماعی افزایش یابد. در این فضا، گرچه 
آزادی در مصرف و رفتار زیاد شــده، اما امنیت و آرامش کم شــده است. در 
این دنیای شبکه ای شــده، روابط انسانی، حالتی پیوند گونه میان افراد ایجاد 
کرده اســت. روابطی که در آن روح تعامل میان افراد به شــدت کاهش پیدا 

کرده است. 
در واقع می توان گفت که در این دنیای شــبکه ای شده که یک طرف آن 
شــبکه و تکنولوژی است و در  طرف دیگر آن، فعالیت آدمی، روابط از سطح 
فیزیکی به سطح مجازی تنزل کرده و عاری از شاخصه های روابط میان فردی 
واقعی اســت. در اینجا، روابط سرتاسر مجازیست و ابراز احساسات نیز در آن، 
تکنولوژی زده اســت. به عنوان مثــال، در پیام ها اگر چه با متن و اتیکر، ابراز 
احســاس می شود اما برگرفته از عمق روح انسانی نیست و نمی تواند احساس 
واقعی را منتقل ســازد و چه بسا، معناهای برداشت شده در این فضا، متفاوت 

از آنچه در درون هر آدمی شکل می گیرد. 
دانیل میلر، انسان شناس هم از کمبود کالاهای مصرفی به عنوان رنجی بر 
روح مردمــان می گوید. به اعتقاد وی، منتقدان مصرف، خود به ترویج مصرف 
می پردازند. به نظر او، نگاه ایدئولوژیک داشــتن به مصرف، ما را از فهم واقعی 
ایــن مفهوم باز می دارد. چرا که موضوع مصرف و مادی بودن جزو ویژگی های 
انســان امروز است. چنین انســانی با کارت های بانکی اش، مدام به پرسه در 
فروشــگاه ها و مغازه ها می پردازد، در آنجا سرمست زرق و برق کالاها می شود، 
با حرص و ولعی خاص خریــد می کند، روحش جانی تازه می گیرد، مصرفش 
می کنــد، غروری خاص او را فرا می گیرد، اما اندک زمانی از مصرف، آن حس 
خیره کننده، فروکش می کند. این فرآیند مدام ادامه دارد  و انسان امروز بیش 
از هر زمان دیگری در گرداب مصرف گرفتار شده است؛ مصرفی که هویت ساز 

است و بدون آن، جایگاه اجتماعی انسان امروز دچار خدشه است.

سرمقاله 

ســید حســن خمینی در تجدید میثاق رئیــس جمهور و 
اعضای دولت با آرمان های امــام راحل گفت: حضرت امیر 
به مالک اشــتر می فرمایند داخل نکن در حلقه مشاورانت: 
بخیل را، بخیلی کــه فضل را از تو و مردم برمی گرداند. به 
زبان امروزی بگوییم...هر کسی که ریشه ای در بخل دارد و 
مانع رفاه می شود، اینها به تو وعده ای فقر می دهند، و آنها 

را در حلقه مشاورانت قرار نده.
وی ضمن تبریــک هفته دولت گفت: امــروز روز حمایت 

بیشتر از دولت و خدمت بیشتر به ملت است.
یادگار امام افزود: اگر خدمتی می شــود مرهون تلاش همه 
کسانی است که در جمهوری اسلامی تلاش می کنند و اگر 
کاســتی وجود دارد هم معلول همه کســانی است که در 

این مجموعه نقش دارند. وی یادآور شــد: خطاها، قصورها، 
تقصیرها و تحمیل های خارجی عواملی اســت که می تواند 

مشکلات بسیار زیاد فراهم آمده را بیشتر کند.
ســید حســن خمینی ادامه داد: همه بــه خوبی می دانیم 
که یــک دولت نابخرد در ایالات متحــده با همراهی رژیم 
صهیونیستی، که گستاخانه طالب فروپاشی ملت ایران است 
و از جمهوری اســلامی فراتر می اندیشد، امروزه ظلم بسیار 

وسیعی را متوجه کشورمان کرده است.
وی تاکید کرد: جا دارد همه ارکان حکومت و مردم به دولت 
که در سنگر اول خدمت رسانی است کمک کنند و با تلاش 
بیشتر در همه عرصه ها، این امید را در مردم فراهم بیاورند 

که می توانیم از این مسیر صعب عبور کنیم.

سید حسن خمینی: 
امام علی )ع( فرمودند کسی که مانع رفاه مردم می شود را 

در حلقه مشاورانت قرار نده

رزمایش مشترک پهپادی ۱۴۰۱ ارتش برگزار می شود
معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اســلامی ایران از برگزاری رزمایش 
مشترک پهپادی ۱۴۰۱ ارتش از فردا با حضور نیروهای چهارگانه ارتش خبر 

داد.
حبیب الله ســیاری معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اســلامی ایران 
با اعلام این خبر در تشــریح اهداف رزمایش مشــترک پهپادی ارتش، اظهار 
داشــت: پهپادهای جدیدی که توسط کارکنان غیور ارتش جمهوری اسلامی 
ایــران، صنایع وزارت دفاع و با همکاری شــرکت های دانش بنیان در ســطح 

کشور تولید شده است در این رزمایش مورد آزمایش قرار خواهد گرفت.
وی افزود: دقت و قدرت تســلیحات، میــزان مداومت پروازی، قابلیت های 
ســامانه های هدایت و کنترل و توانمندی های رزمی پهپادها از جمله مواردی 

است که در این رزمایش مورد آزمایش و ارزیابی قرار خواهد گرفت.
فرمانده رزمایش مشــترک پهپادی ۱۴۰۱ ارتش انتقال تجربه به نیروهای 
جــوان، تمرین آموخته ها و افزایش آمادگی های رزمی برای مقابله با تهدیدات 
را از دیگــر اهداف و ویژگی های رزمایــش عنوان کرد و گفت: این برای اولین 
بار اســت که رزمایش مشترک پهپادی در ســطح نیروهای چهارگانه ارتش 
جمهوری اســلامی ایران و قرارگاه مشترک پدافند هوایی کشور اجرا می شود 
و رزمایشــی است که در گستره جمهوری اسلامی ایران از آب های گرم خلیج 
فارس و دریای عمان در جنوب تا مناطق شــرق، غرب، شــمال و مرکز کشور 

برگزارمی شود.
امیر دریادار ســیاری، تعداد پهپادهای شــرکت کننده در این رزمایش را 
بیش از ۱۵۰ فروند عنوان و خاطرنشان کرد: این تنها قسمتی از توان پهپادی 
نیروهای چهارگانه ارتش جمهوری اســلامی ایران اســت که با ماموریت های 

مختلف شناسایی، مراقبت و رزمی در حال اجرای عملیات هستند.

انتقاد از تبعیض در رتبه بندی معلمان
یک عضو کمیســیون اقتصادی مجلــس تاکید کرد: نمی شــود یک عده 

مشمول عنایت در رتبه بندی معلمان شده و عده دیگر را فراموش کرد.
به گزارش ایســنا، حجت الاسلام سیدکاظم موسوی در تذکری شفاهی در 
جلســه علنی مجلس خطاب به وزیر آموزش و پرورش و رئیس سازمان برنامه 
و بودجــه بیان کرد: باید به همه افرادی کــه در حوزه تعلیم و تربیت زحمت 
می کشند توجه کرد، نمی شود یک عده مشمول عنایت در رتبه بندی معلمان 
شــده و عده ای دیگر را نیز فراموش کرد انتظار می رود در اجرای رتبه بندی 

معلمان براساس عدالت همه این قشر را دربرگیرد.

اخبار کوتاه


